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Ministerstvo zrušilo liberecké  
spalovně integrované povolení  

Ministerstvo životního prostředí vyhovělo 
odvolání ekologických organizací Arnika a 
Lidé pro Liberec a zrušilo společnosti Termizo 
integrované povolení pro provoz liberecké 
spalovny. Povolení musí krajský úřad znovu 
projednat a doplnit, sdělil Milan Havel ze 
sdružení Arnika. Podle ředitele spalovny Pavla 
Bernáta to chod spalovny nijak neovlivní, na 
získání povolení má čas do konce roku 2007. 
Když ho ale do té doby nezíská, nebude moci 
odpad spalovat.  

Společnost TTS začala vyrábět  
teplo a elektřinu z biomasy  

Třebíčská kotelna TTS začala produkovat 
teplo a elektřinu spalováním biomasy. Poprvé 
v republice použila při výrobě místo páry 
olejový kotel. Zařízení se díky tomu dá snad-
něji regulovat a mělo by mít vyšší účinnost. 
Na investici za 138 milionů Kč se čtvrtinou 
podílela státní dotace. Státní fond životního 
prostředí podniku půjčil přes 47 milionů Kč.  

Pardubický kraj vyzval k založení 
spalovny odpadu v Opatovicích  

Pardubický kraj vyzval přes protesty obce  
k založení společnosti na spalování odpadu  
v Opatovicích nad Labem na Pardubicku.  
K výstavbě zařízení za zhruba 2 miliardy Kč 
se mají co nejdříve vyjádřit radnice měst, aby 
se případně na podzim stihla podat žádost  
o dotace z Evropské unie.  

V případě neúčasti především města Pardu-
bice by ale projekt dále nepokračoval, řekl 
krajský radní pro životní prostředí Petr Šilar.  

Britská vláda chce zpřísnit postih 
nelegálních skládek  

Až na pět let vězení může být nově v Britá-
nii odsouzen člověk, který se zbaví odpadů 
mimo oficiální skládky. Jde o jeden z nových 
předpisů, které vstoupily v účinnost v rámci 
zákona o péči o životní prostředí.  

Vláda v odůvodnění uvádí, že nelegální 
vyhazování odpadu v Británii roste a že někdo 
odhodí něco někam, kam nemá, každých  
35 vteřin. Do této statistiky zahrnuje i nedo-
palky cigaret a žvýkací gumu, za jejichž odha-
zování hrozí pokuty už nyní, i když se větši-
nou neuplatňují.  

Krátce Editorial 

V Jablonci budou k dispozici zvláštní pytle na odpad  

Prostředek se stal cílem a na cíl se zapomnělo 
Mnozí si pamatují, jak se při přípravě zákona 

o IPPC volalo po strategickém přístupu tvorby 
zákona, což lidskými slovy znamená definovat 
si nejprve cíl – tedy co chci dosáhnout – a dále, 
jak jej chci dosáhnout. A neustále si ověřovat, 
jak cíl i postupy vnímají hlav-
ní cílové skupiny. Tato opo-
slouchaná, ale navýsost po-
třebná zásada projektového 
řízení byla pominuta, což nut-
ně vedlo k současnému stavu – 
dezintegraci. 

Proč? Současné úsilí zdravé-
ho rozumu je povětšině věno-
váno procesním záležitostem 
výkonu veřejné správy, což je 
logický důsledek konstrukce 
zákona. Za celou dobu, kdy se 
zabývám integrovanou preven-
cí a omezováním znečištění, 
mi však nikdo nedal odpověď 
na základní otázku: Jak je možné dosáhnout 
vysoké úrovně ochrany životního prostředí 
jako celku,  pokud se dopady (celkové dopady) 
provozování zařízení do životního prostředí 
nevyhodnocují? A pokud se z takového hodno-
cení pak neodvozují závazné podmínky inte-
grovaného povolení? Kde je pak integrace?  

V této souvislosti nelze nedat za pravdu hla-
sům průmyslu, že naše environmentální le-
gislativa omezuje podnikání. Často jsou tyto 

výroky vnímány jako „nechceme environmen-
tální legislativu“, což může být pravda, pokud 
někdo uvažuje v kontextu kapitalismu před  
200 lety. Já však tento hlas vnímám jako 
„nechceme zaplevelenou legislativu“. Zaklí-

nadlo „to po nás chtěl Brusel“ 
je piruetkou, která zaměňuje 
cíl a prostředek. 
Bohužel, v případě zákona o 
integrované prevenci, i přes 
nemalé úsilí mnoha lidí na 
všech stranách přispět k jeho 
novelizaci, se obávám, že zá-
kladní pochybení nelze napra-
vit – zákon by musel být posta-
ven zcela jinak. Klíčovou roli 
by mohl sehrát nový vzor žá-
dosti o integrované povolení, 
který by vnesl do celého pro-
cesu prvky vyhodnocování 
dopadů na životní prostředí. 

Takový vzor žádosti by však byl v přímém 
rozporu se stávající (špatnou) praxí a nedokážu 
si představit, jak uprostřed implementačního 
období z tohoto bludného kruhu ven. 

 

I n g .  P e t r  H o n s k u s   

k o n z u l t a n t ,  S P F  G r o u p ,  v . o . s .   

Celý článek naleznete v časopise Odpady 7/8, 
v příloze Integrovaná prevence. 

Odpady 

Jablonec připravil 1000 velkých igelitových 
pytlů pro obyvatele, kteří si chtějí v červnu uklidit 
nepořádek kolem svého bydliště. Podle starosty 
Jiřího Čeřovského tak radnice vyslyšela stížnosti 
obyvatel na nepořádek ve městě. Lidé si mohou 
pytle vyzvednout přímo na radnici v informačním 
centru, v bytových družstvech nebo v realitních 
kancelářích, informovala vedoucí odboru životní-
ho prostředí Jitka Prousková.  

„Naplněné a svázané pytle lze odložit u kontej-
nerů a popelnic nejlépe jeden den před jejich vy-
vážením,“ uvedla Prousková. Počítá, že v pytlích 
skončí hlavně plastové lahve, obaly od potravin, 
papíry nebo smetí, které vyletělo z odpadkových košů. Nalezené nebezpečné odpady však do pytlů 
nepatří – pro ty je určeno překladiště v Proseči nebo sběrna Severočeských komunálních služeb ve 
Smetanově ulici.  

Jablonec po celý rok čistí technické služby, město nyní dalo lidem šanci i pro vlastní iniciativu. 
Pokud se červnový úklid osvědčí, radnice ho zopakuje.  

V Jablonci nad Nisou žije přibližně 44 tisíc obyvatel a na domovní odpad tam mají kolem  
600 velkoobjemových kontejnerů a kolem 4500 popelnic.  
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Kraj uhradí studii elektrárny spalující odpady  
Středočeský kraj zaplatí studii stavby 

plazmové elektrárny, ve které se bude spalovat 
upravený komunální odpad pomocí extrémně 
vysokých teplot. Bude ji moci využít soukromý 
investor, který bude ochoten elektrárnu v regio-
nu vybudovat. Technicko-ekonomickou studii 
vypracuje za 1,9 milionu 
korun firma PDI z Prahy, 
která zvítězila v soutěži, 
řekl krajský radní Ladislav 
Kutík.  

Kraj chce dát impuls  
k tomu, aby první elektrár-
na tohoto typu ve středních 
Čechách vznikla. Zařízení, 
které používá progresivní 
technologii takzvaného 
plazmového zplynování, 
by mělo podle hrubých odhadů stát asi  
1,6 miliardy korun. Kraj počítá se soukromým 
investorem.  

„Myslíme si, že plazmová elektrárna na bázi 
tuhých alternativních paliv je vhodný a čistý 
způsob likvidace odpadu. Využívá moderní 

technologii, která je šetrná k životnímu prostře-
dí a je zdrojem energie,“ uvedl Kutík.  

Studie by měla obsáhnout možnosti využití 
plazmového rozkladu komunálního odpadu, 
nastínit ekonomickou návratnost, finanční 
rozpočet, harmonogram a řadu dalších ukazate-

lů, uvedl vedoucí odboru 
regionálního rozvoje Ladi-
slav Bína.  
O tom, kde by měla 
plazmová elektrárna být, 
není rozhodnuto. Zatím se 
uvažovalo o Mladé Bole-
slavi. Záměr na výstavbu 
závodu schválili mladobo-
leslavští zastupitelé loni  
v polovině prosince.   
Kraj nechce mít jen spalov-

nu odpadu, ale zařízení, které při zpracování 
upraveného odpadu bude vyrábět elektrickou 
energii. „Podle našich informací se tato techno-
logie začíná ve světě prosazovat. Odpovídá i 
územní energetické koncepci, která akcentuje 
obnovitelné zdroje energie,“ dodal. 

Biologický odpad ze severní části Blanenska již nebu-
de končit na skládkách, ale v nové kompostárně v Bos-
kovicích. Vybudování nového zařízení přišlo na  
17,3 milionu korun. Bude zpracovávat především poko-
senou trávu, listí, zbytky keřů a odpad vzniklý při údrž-
bě veřejné zeleně. Boskovice a 14 okolních obcí vypro-
dukují do roka přibližně 600 tun takovéhoto odpadu.  

„Naše kompostárna je zařízením, které využívá kontej-
nery. To zejména sníží zápach a zjednoduší provoz celé-
ho zařízení,“ řekla boskovická místostarostka Jaromíra 
Vítková.  

Zdůraznila, že boskovická kompostárna bude na jižní 
Moravě teprve druhým zařízením svého typu. První 
kompostárna vznikla před lety v Kyjově na Hodonínsku. Vytvořený kompost prodává. Kompostár-
na bude schopna ročně zpracovat asi tisíc tun biologického odpadu. Kapacita zařízení je tedy do-
statečně velká proto, aby je mohly využívat i další obce z Boskovicka. Vzniklý kompost bude slou-
žit ve městě a okolí k úpravě veřejné zeleně a při likvidaci černých skládek.  

Na Boskovicku mají novou kompostárnu  

Tisíce Brňanů letos opět neuhradily v termí-
nu do konce května poplatek za svoz a likvida-
ci odpadů. Město ke 2. červnu evidovalo na 
svém účtu asi 164 milionů korun, což je 88 %  
z očekávané částky 186 milionů korun. Lidé  
v Brně platí za rok nejvyšší 
možnou částku 500 korun. 
Mluvčí magistrátu Pavel 
Žára řekl, že v dohledné 
době začnou chodit dlužní-
kům platební výměry, na 
kterých se může objevit 
navýšení poplatku až na 
trojnásobek.  

Pokud lidé nezaplatí ani 
po obdržení platebního vý-
měru, může je potkat i exekuce, uvedl Žára. 
Brno již kvůli dluhům za odpady z minulých 
let k tomuto prostředku sáhlo. Dosud bylo 
provedeno 4120 exekucí, což přineslo 3,4 mili-

onu korun. Dalších téměř 1000 exekucí ještě 
není dokončeno, podotkl mluvčí.  

Tímto způsobem se Brnu postupně daří dlu-
hy snižovat. Například za rok 2002 se podařilo 
vybrat 97 % z celkové výše poplatků, za rok 

2003 to bylo dokonce 98 %. 
Za minulý rok se podařilo 
od lidí získat částku odpoví-
dající 91 % cílové částky.  
Letošní předpokládaná cel-
ková suma vybraných po-
platků ale obdobně jako  
v předchozích letech nebude 
na likvidaci odpadů stačit. 
Magistrát každoročně doplá-
cí na systém, který zahrnuje 

kromě svozu a likvidace odpadů i nakládání s 
tříděnými složkami, provoz sběrných dvorů 
nebo likvidaci černých skládek, kolem  
100 milionů korun.  

Za odpad nezaplatilo 12 % Brňanů, chybí 22 milionů  

Na Valašskomeziříčsku se zbavili 
nepojízdných aut 

Motoristé z Valašského Meziříčí na Vsetín-
sku projevili 11. června velký zájem o bezplat-
nou ekologickou likvidaci nepojízdných aut. 
Na parkovišti u letního stadionu je odevzdalo 
23 majitelů. Na místo ekologické likvidace 
vraky odtahovým vozem svážela specializova-
ná firma.  

V drtivé většině odevzdali lidé staré škodov-
ky. Mezi vraky se však objevil také wartburg, 
polský fiat nebo staré audi. Majitel vozu mu-
sel předložit potřebné doklady. Při přejímce 
obdržel potvrzení, které je nutné pro adminis-
trativní vyřazení auta z provozu.  

Dobrovolníci vylovili z Nisy  
3,5 tuny odpadů  

Téměř tři a půl tuny odpadů vytahali vodní 
záchranáři a skauti z oddílu Flotila v Liberci  
z řeky Nisy. Vyčistili zhruba 400 metrů dlouhý 
úsek řeky v centru města mezi mostem v ulici 
Na Rybníčku a skateparkem. Naložili jimi 
celou avii.  Řeka byla zbavena především 
plastů, předmětů ze železa a  skla. V řece byly 
rovněž díly z auta – volant, pedál, řadící páka 
a kus palubní desky.  

Celníci prověřili šest stovek aut  
Celníci spolu s policisty, hasiči a pracovníky 

České inspekce životního prostředí 3. června  
na úseku mezinárodní silnice E67 mezi Lovči-
cemi na Hradecku a polskou Vratislaví zkont-
rolovali téměř šest stovek vozidel. „Při kontro-
lách jsme zjistili dvě porušení předpisů při 
přepravě nebezpečných látek, jedno u nebez-
pečného odpadu. Odhalili jsme také celkem 
šest přetížených kamionů,“ řekl Zdeněk 
Umlauf z Celního ředitelství Hradec Králové.  

Skončilo čištění rybníku Slon  
V Bělé pod Bezdězem na Mladoboleslavsku 

skončila revitalizace obou částí rybníku Slon. 
Vyčištění od nánosů bahna se dočkal po více 
než 80 letech. Dá se také lépe vypouštět.  

U Březové se bude zpracovávat 
odpad v bývalých kasárnách 

Společnost Ecoinvest začíná s úpravami 
areálu bývalých kasáren Mýtina u Březové. 
Postupně by zde měly vzniknout provozy na 
zpracování čistírenských kalů a později i třídě-
ného odpadu, řekl ředitel společnosti Vladimír 
Číhal. „V současné době máme pozemky za-
měřené a jednáme o připojení inženýrských 
sítí, vody, elektřiny a tepla.  

V první fázi by měl v areálu vzniknout pro-
voz na zpracování kalů z čistírny odpadních 
vod. Vyrábět by se z nich měl substrát použi-
telný při rekultivacích,“ řekl. Kompostárna se 
s největší pravděpodobností začne stavět příští 
rok. Fungovat by měla od roku 2007.  

http://odpady.ihned.cz/
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OSN vydala atlas se snímky 
ekologické devastace Země  

OSN vydala atlas 
se snímky devas-
tujících účinků 
lidské činnosti na 
zemském po-
vrchu, od růstu 
městských aglo-
merací po likvi-
daci deštných 
pralesů v Amazo-
nii a vysychání 

vnitrozemských jezer a moří. Kniha nazvaná 
Jedna planeta, mnoho lidí vyšla v předvečer 
Světového dne životního prostředí. Soustředila 
pozornost hlavně na nekontrolovaný růst měst 
v posledních 30 letech.  

Za peníze vybrané v Čechách se 
budou obnovovat Vysoké Tatry  

Za peníze, které dosud věnovali obyvatelé 
Česka na obnovu vichřicí poničených Vyso-
kých Tater, bude letos vysázen nový les  
v okolí Města Vysoké Tatry a v přírodních 
lokalitách Jamské pleso a Rakytovská plesa. 
Češi věnovali na obnovu zničených sloven-
ských velehor 11,5 milionu Kč. Tatry postihla 
ničivá vichřice loni v polovině listopadu.  

Odpady č. 6/2005 
 

Téma: Odpady a Obce 
Společná příloha s časopisem Moderní obec  

u příležitosti konference Odpady a obce,  
která proběhne 15. - 16. června  

v konferenčním centru Aldis v Hradci Králové 
 

• Otázky kolem výstavby kompostáren v obcích 
• Podpora třídění komunálního odpadu 
• Nové přístupy k řešení odpadového hospodářství 

ve městech a obcích 
• Ekonomický dopad zvýšení DPH 

 

Speciál: Práce s veřejností 
• Zkušenosti z praxe 
• Komunikační strategie na podporu třídění 
• Vztah podniku a jeho okolí 

 

Časopis Odpady č. 6/2005 vychází již dnes.  

Ekologie 

Obnova poškozené přírody zaostává za očekáváními  
Ačkoli v posledních 15 letech v Česku výraz-

ně ubylo emisí, které ve formě kyselých dešťů 
poškozují přírodu, obnova lesů a vod nepostu-
puje rychlostí, jakou by si odborníci přáli.  
V roce 1990 uniklo v České republice do 
ovzduší více než 1,8 milionu tun oxidu siřičité-
ho, v roce 2003 už pouze zhruba 230 tisíc tun. 
Než se ale dostane kyselost lesních půd na 
úroveň z poloviny  
20. století, bude to 
podle odborníků trvat 
desítky let.  

„Obnova vod, ale 
také lesů a lesních 
půd, neprobíhá tak, 
jak se očekávalo. 
Pravděpodobně na to 
mají vliv další fakto-
ry, například nevhod-
né postupy při pěsto-
vání lesů, změna 
klimatu, emise přízemního ozonu a emise dusí-
ku,“ řekla mluvčí ministerstva životního pro-
středí Karolína Šůlová.  

Obnovou přírody poškozené emisemi a vaz-
bami, které způsobují komplikace při hledání 
nové rovnováhy v ekosystémech, se v Praze 
zabývali účastníci mezinárodní konference 
Acid Rain 2005. Setkání 600 světových exper-
tů, která se konají od roku 1975 jednou za pět 
let, si letos klade za cíl uvést problematiku 
kyselých dešťů do kontextu se změnou klima-

tu, využitím půdy, biologickou rozmanitostí, 
eutrofizací vod a lidským zdravím.  

Kyselý déšť vzniká kvůli vysokým emisím 
oxidů síry a dusíku do ovzduší. Globálním 
ekologickým problémem se stal v 60. letech 
20. století jako důsledek prudkého rozvoje 
průmyslu po druhé světové válce. Ve střední 
Evropě padly od 60. do 80. let za oběť emisím 

síry a dusíku a násled-
nému kyselému dešti 
desetitisíce hektarů 
lesa, byla poškozena 
půda a mnohé řeky a 
jezera zůstaly bez 
života. V této době 
byla míra zasažení 
ovzduší a přírodních 
ekosystémů ve střední 
Evropě nejvyšší na 
světě.  
Od 70. let se na seve-

ru Ameriky a postupně i v západní Evropě a 
zemích bývalého sovětského bloku začala situ-
ace zlepšovat. Zatímco emise v západním světě 
klesly, vysokému stupni zátěže emisí začaly 
být vystavovány nové regiony, zvlášť v Asii.  
I proto se příští konference v roce 2010 zřejmě 
uskuteční v Číně. Česko se stalo hostitelem 
prestižní konference díky dlouhé tradici výzku-
mu kyselých emisí a imisí. Navíc dosáhlo bě-
hem 90. let poklesu emisí síry, který nemá co 
do rychlosti ve světě obdoby.  

Britové si brzy připojí vlastní větrnou elektrárnu  
Britové si zřejmě budou moci koupit vlastní větrnou turbínu a při-

pojit si ji k elektrické síti svého domu. Firma Windsave oznámila, že 
v létě zahajuje první pokusné instalace ve Skotsku a že zařízení přijde 
na 1500 liber (67 tisíc Kč) včetně instalace.  

Model, který lze umístit na střechu rodinného domku, je s to dodá-
vat energii například pro televizi, přehrávač DVD, ledničku s mrazá-
kem a několik žárovek. Podle vedoucí oddělení společnosti British 
Gas pro životní prostředí Diany Montgomeryové by mohla tato turbí-
na snížit nejen roční výdaje domácnosti na elektřinu až o třetinu, ale i 
emise oxidu uhlíku o půl tuny ročně.  

Britská vláda má ambiciózní program snižování nebezpečných 
emisí. V jeho rámci prosazuje mj. výrobu elektřiny z větru a pomocí pohybů mořské vody. Některé 
větrné elektrárny se staví v moři, některé se plánují poblíž chráněných nebo dosud poměrně nedo-
tknutých oblastí, což vyvolává někdy odpor místních obyvatel.  

Vládní poradce sir David King pochybuje, že se vládní záměry snižovat emise nebezpečných 
plynů podaří splnit bez využití atomové energie, která ovšem naráží na odpor části veřejnosti.  

http://odpady.ihned.cz/
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Země Visegrádu chtějí v rozpočtu 
EU prosazovat peníze na ekologii  

Země takzvané visegrádské čtyřky (V4), 
tedy Česká republika, Polsko, Slovensko a 
Maďarsko, chtějí společně v rozpočtu Evrop-
ské unie prosazovat peníze na ekologii. Při 
jednání ve východopolské Bialowieži se na 
tom shodli ministři životního prostředí.  

„Hlavním tématem jednání byly globální 
otázky, jako je třeba změna klimatu,“ řekl 
ministr Libor Ambrozek. Země by podle něj 
měly spolupracovat mimo jiné při projednává-
ní evropské legislativy.  

Průmyslové podniky v ČR podle 
OECD příliš zatěžují prostředí  

Životní prostředí v Česku trpí vysokou ma-
teriálovou a energetickou náročností výroby. 
V pravidelném hodnocení to na podzim vy-
tkne státu Organizace pro ekonomickou spolu-
práci a rozvoj (OECD), informoval ředitel 
odboru strategií ministerstva Jiří Hlaváček.  

Přestože v 90. letech klesla v Česku výroba 
a tím i její vedlejší produkt – emise, Češi stále 
patří k největším znečišťovatelům ovzduší  
v Evropě. K dalšímu úbytku emisí se stát za-
vázal podpisem Kjótského protokolu o snižo-
vání skleníkových plynů. Podniky, kterých se 
má plán dotknout, ale tvrdí, že za pokles emisí 
zaplatí ztrátou konkurenceschopnosti.  

Francie spustí obchodování  
s emisemi na trhu Powernext  

Francie chce 24. června zahájit pohotové 
obchodování s emisemi oxidu uhličitého 
(CO2) na elektronické burze Powernext. Fran-
couzský plán obchodování s emisemi přišel 
zatím jako poslední od ledna, kdy Evropská 
unie vydala směrnice pro omezení emisí skle-
níkových plynů, napsala agentura Reuters.  

„Evropský volný trh CO2, Powernext Car-
bon, zahájí 24. června, nenastanou-li na straně 
členů trhu nějaké přípravné a administrativní 
problémy,“ vyplývá z prohlášení Powernextu. 
Powernext Carbon má tři partnery – Power-
next, panevropského operátora trhu akcií a 
derivátů Euronext a státní finanční instituci 
Caisse des Depots et Consignation (CDC).  

Máte problém s výkladem zákona? Narazili 
jste na problém, se kterým si nevíte rady? 

 

Napište nám! 
 

Najdeme odborníky, získáme vysvětlení. 
Kontaktujte redakci telefonicky 233 071 427  

nebo e-mailem odpady@economia.cz . 

Ambrozek: Nejvíce problémů s prostředím řeší Praha  
Malá města – malé problémy, velká města – 

velké problémy. Z hlediska životního prostředí 
to zhruba platí o českých i světových městech 
podle hodnocení současných ekologických 
výzev z úst ministra životního prostředí Libora 
Ambrozka. S největšími ekologickými problé-
my se musí potýkat hlavní město Praha, uvedl 
ministr při příležitosti Světového dne životního 
prostředí.  

Světový den životního prostředí, který připa-
dl na 5. června, byl letos věnován tématu 
„Zelená města: Plán pro planetu!“. Podle Orga-
nizace spojených národů je totiž 
rychlý nárůst počtu lidí, kteří žijí 
v městském prostředí, jedním  
z hlavních trendů současnosti.  
V příštích 25 letech se očekává 
populační růst téměř výhradně  
v městských aglomeracích, a to 
především v rozvojových zemích. 
V roce 2030 tam bude podle 
prognóz žít více než 60 % obyva-
tel Země.  

OSN upozorňuje, že města ve 
velké míře spotřebovávají přírod-
ní zdroje a produkují haldy od-
padků, vytvářejí většinu skleníkových plynů, 
snižují kvalitu vody a zabírají půdu. Světová 
organizace proto nastínila několik rozvojových 
cílů tisíciletí, které zahrnují ekologickou dopra-
vu, výstavbu nízkoenergetických domů či bu-
dování kvalitní kanalizace.  

Česká města sice nerostou, ale potýkají se  
s podobnými problémy životního prostředí 
jako města ve světě. Ambrozek zmínil přede-
vším nárůst automobilové dopravy po roce 
1990 a z toho plynoucí vzrůstající znečištění 
ovzduší emisemi. Ze zprávy o životním pro-
středí České republiky vyplývá, že v roce 2003 
bylo více než 40 % obyvatelstva ČR, zejména 
ve velkých městech, vystaveno nadlimitním 
hodnotám některé ze znečišťujících látek.  

Dalším problémem je nakládání s odpady. 
Například Praha jich v roce 2003 vyproduko-
vala 3,37 milionu tun.  

Na rozdíl od světových megapolí jsou envi-
ronmentální problémy v Česku řešeny, domní-
vá se Ambrozek. „V řadě zemí se mohou velká 
města stát časovanou bombou. Evropská města 
včetně Prahy si to uvědomují – řeší odpad, 
nemá problém se zajištěním základních potřeb, 
například pitné vody,“ vysvětlil ministr.  

Podle ministerstva však česká města v mno-
hem větší míře zavádějí sběr tříděného odpadu 

a zvyšuje se i recyklace a využí-
vání odpadů jako druhotných 
surovin.  
Ambrozek současně zdůraznil, že 
globální ekologické problémy se 
týkají i České republiky. „Kácení 
pralesů v Brazílii ovlivňuje nás 
všechny,“ uvedl a dodal, že ČR 
přispívá v rámci zahraniční roz-
vojové pomoci na ekologické 
projekty v jiných zemích – třeba 
na mapování zdrojů pitné vody či 
odstraňování skládek.  
V České republice se podle mi-

nistra daří problémy životního prostředí řešit 
městům s 20 až 30 tisíci obyvateli, kde nejlépe 
funguje kontakt mezi radnicemi a občany, kteří 
jsou vtahováni do debat o příslušných projek-
tech. Za ekologicky nejuvědomělejší město 
označil Ambrozek Vsetín, dále pak Kroměříž a 
Hodonín. Z větších měst zmínil Zlín a České 
Budějovice. Světový den životního prostředí se 
slaví od roku 1972, kdy se ve Stockholmu 
konala první celosvětová konference o život-
ním prostředí. Na ní byl založen Program OSN 
pro životní prostředí (UNEP).  

Hlavní oslava tohoto dne na mezinárodní 
úrovni se letos uskutečnila v San Francisku. 
Zástupci největších světových měst přijali tzv. 
Sanfranciskou dohodu o městském prostředí.  

EK chce radikálnější boj proti znečišťování ovzduší  
Kvalita vzduchu a boj proti jeho znečištění je 

jednou z priorit, které si vytkla Evropská komi-
se. Její představitel varoval, že bez rázných 
kroků zemřou v příštích letech v důsledku 
špatného ovzduší statisíce Evropanů.  

„Vedle návrhů nových opatření chceme také 
zlepšit a sjednotit stávající legislativu,“ ozná-
mil komisař pro životní prostředí Stavros Di-
mas členům příslušného výboru Evropského 
parlamentu.  Ze statistik podle něj vyplývá, že 
bez přijetí efektivních opatření zemře do roku 
2020 předčasně na následky nemocí způsobe-
ných především znečištěním ovzduší více než 
270 tisíc lidí a náklady na léčbu těchto one-
mocnění přijdou ve stejném období na 160 až 
600 miliard eur.  

Po rozšíření na 25 členů žije v Evropské unii 
přes 450 milionů obyvatel. Novou strategii 

týkající se ovzduší – a rovněž kvality mořské 
vody – hodlá komise zveřejnit v červenci. Do 
konce roku pak vypracuje „tematické plány“ 
revidující přístup EU k odpadu, přírodním 
zdrojům, kvalitě půdy či městskému životu.  

Dimas ve výboru EP připomněl, že Evropané 
pociťují značnou odtažitost bruselské politiky 
od jejich běžného života, jak podle něj ukázala 
nedávná referenda ve Francii a Nizozemsku, 
kde obyvatelé odmítli euroústavu.  

„Právě životní prostředí má podle 72 % lidí  
v Evropské unii značný vliv na kvalitu jejich 
života,“ uvedl komisař.  

Podle průzkumu Eurobarometr téměř 60 % 
lidí podporuje společnou politiku EU souvisejí-
cí s ochranou přírody. „Veřejnost si velmi 
dobře uvědomuje, že znečištění se nezastaví na 
hranici jednoho státu,“ uvedl Dimas.  
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